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SARCOCYSTIS IN SOME RODENTS AND BIRDS

Abstract. Sarkosporidiosis is a chronic animal disease that often results in death. In animals with severe 
damage to the body by sarkosporidiosis, weakness, tissue depletion and hydremia are observed. Sarcocyst 
development occurs in muscle cells and tissues.

It is known that in vivo predators become infected by eating meat from animals affected by sarcocysts. 
Sarcocysts secrete toxic substances, sarcocystin and sarcosporiocin, which lead to the death of animals within
5-20 hours.

In chronic conditions in animals, salt deposits form around numerous sarcocysts and pronounced skeletal 
muscle hydremia is also observed. Sarcocystosis can be detected only after the death of animals. The corpses of 
animals must be examined microscopically, severely damaged corpses should be buried to a depth of 2 meters. 
When conducting microscopic studies of slices taken from samples of affected animal meat, a diagnosis is 
established.

The proposed work is devoted to study the fauna and cycles of the development of micromorphology of 
representatives of the genus Sarcocystis of some rodents and birds. To achieve this research, an experiment was 
conducted with small vertebrates. The goal of our work is to identify the distribution of sarcosporidia of some 
species of rodents and birds, to study the morphology of the detected sarcosporidia, and their life cycle. The results 
of the study can be used for the epizootological characterization of sarcocystosis of rodents and birds. The study of 
the life cycle and specific structure is necessary for the diagnosis of species of the genus Sarcocystis. Yellow ground 
squirrel, house mouse and chukar can serve as a laboratory example in the study of mammalian and bird 
sarcocystosis. Ultrastructure materials and the life cycle of sarcosporidia can be used in studying the courses 
“Parasitology” and “Invertebrate Zoology”. There are 5 articles that were published on materials of this work.

Key words: sarcocyst, sarcosporidiosis, fauna, development cycle, micromorphology, definitive host, 
schizogony, gametogony, sporogony, merozoite.

Introduction. Sarcosporidia -  parasitic species belonging to genus Sporozoa, class Sarcocystis and is 
widespread in wildlife. It is found in various mammals species, including humans, birds, and reptiles in 
the different parts of the globe. Contamination of farm animals by sarcosporidia has reached 60 %.

Infection by Sarcocystis is more common in the relatively immotile animals (in marmots -  41 %, in 
alectoris -  2-5.7 %). Sarcosporidia in wild animals are studied to a lesser extent than in farm animals. 
Bearing in mind the detriments to farm animal, it can be used to predict that they control the wild animals' 
population number.

Life cycle of Sporocystis depends on its intermediate and terminal hosts and is related to its trophic 
connections.

M aterials and Research M ethods. Research was conducted in 2018-2019 in the research complex- 
laboratory of the Institute of Geography and Natural Sciences and in the laboratory of invertebrate 
zoology in the Faculty o f Biology.
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Target of the research is the Southeastern part of Kazakhstan, in other words, Almaty region. Species 
found in the studied areas and brief information about each species are shown below.

While samples were studied by the compressive method, Darling's method was used to extract 
Sporocysts from the intermediate hosts. Skeleton, diaphragm, and cardiac muscles were used in the 
samples. By compressive method, muscles with the volume of 3x3x10 mm were pressed by two glasses; 
then, cysts were counted.

Cystozoids were studied in the drops of sterile physiologic solution; then, preparations were stained 
according to Romanowsky-Giemsa staining and placed in methanol smears.

For the experimental study of the life cycle of Sarcosporidia, we used the following animals as the 
final host: a cat (Fells catus). During the study of sexual reproduction o f Sarcosporidia, it was found by 
the samples taken from the final hosts that they were infected by preying on intermediate hosts. During 
the electro-microscopic examination o f the cystic phase of Sarrasporidia, yellow ground squirrel, house 
mice, and bird muscles, which were slaughtered on the 27th, 40th and 120th days after being infected by 
sporocysts, were used as a special study material [2].

Results and discussion. Life cycle and fauna of the sarcocysts in yellow ground squirrel 
(Spermophilus fulvus).

Table 1 -  Research results of sarcocysts in yellow ground squirrel

Year Studied Infected Studied Infected Studied Infected Identified In one 
season

% % % S.cv S.cb S.cv, S.cb

2018 379 28(7.4) 181 13 (7.2) 198 15(7.6) 26 - 2

2019 192 17(8.8) 105 12(11.4) 84 5(5.9) 13 3 1

Total 571 45 286 25 282 20 39 3 3
Note
S.cb

S.cv -  Sarcocystis citellivulpes. 
- Sarcocystis citellibuteonis.

Yellow ground squirrels were caught in their natural habitats. In the muscles o f yellow ground 
squirrel , slaughtered on the 27th day, tiny 14.4x7 ^m cysts with intermediate cells, metrocytes, and a few 
merozoits were found. On the 40th day, a large, 8-14x16-32 ^m, with the same types o f cells, cysts were 
found. After infection on the 138th day, 28-420x140-840 ^m, large, thin-walled, mature sarcocysts were 
found. These sarcocysts were further investigated under the electron microscope [3].

As shown in the results o f the research, Sarcocystis citellivulpes (5.6 %) is most common species in 
yellow ground squirrels, it is mainly transmitted by Canidae(dogs), but Sarcocystis citellibuteonis is seen 
rarely.

Life cycle and fauna of the sarcocysts in house mice (Mus musculus).
Investigation of house mice, which were caught in different parts of Almaty, revealed the variety of 

their infection. It was due to the density o f house mice population and cats being the definitive host [4].

Table 2 -  Research results of the sarcocysts in house mice (Mus musculus)

Studied Infected
% Studied Infected

% Studied Infected
%

52 5(9, 3) 28 2(8,7) 30 3(10)

In ‘native’ preparations, parasites appeared to be like wide thread, with the value of 150-630x10500- 
11000 ^m. Little amount of cysts were found in the muscle samples. The size of the wall is 2.8-3.5 ^m. 
Merozoits with the value o f 2.8-4, 9х14.0-14.5 ^m resembling banana and half of Sun emerge from 
cysts [5,6].
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Table 3 -  Comparative information o f sarcocysts in house mice

Type
Definitive

host
Cyst size 

( Mm )

Size of 
cyst walls 

( Mm )

Value
Authors,

yearMerozoits 
( Mm )

Sporocysts
O m)

S. murus Cat 500-600 - 4-6x14-16 7.5-9,Ох 8,7 
-11.7 (8.5x10.3)

Ruiz, Frenkel, 
1976

S.murus Cat 20-130х
4230-8500 0.,5-1,5 3.9-6.5х 

10.7-16.9 7.2-8.7х8.7-11,6 Levitt, 1984

S.musmustellis Weasel 150-630х
1000-10500 2.,8-3.5 2.8-4.9х 

14.0-14.5
9 -9.8х 12.2-12.6 

(9.6x12.6)

Pak,
Orazalinova,
Fedoseenko,

1993
S.disperse Owl 80-90x20-30 8-9x4 11-14x8-12 Cerna,1977

S.crotali Rattlesnake 500-4000 7.9x10.8

Enzeroth,
Chobotar,

Scholtyseck,
1985

S.murivi
pera

Palestinian
viper

150-400х
5000-8000

3,5 7x1,3 9.6x12.2 (8.8- 
10.5)х(11.7-12.9)

Matuschka, 
Heydorn, 

Mehihorn, et.al., 
1987

Sarcocysts in chukars (Alectoris chucar).
Adult chukars, which were accidentally infected with sarcosporidia, in hunting business in Ile Alatau, 

Almaty region in 2018-2019 were studied.
To identify the sarcocysts in chukars, ‘native’ preparations o f thigh, chest, and cardiac muscles were 

used with the light microscope in low magnitude. To identify the life cycle o f sarcosporidia in the muscles 
of chukars, predators were fed by them; then, via analysis, presence of sarcosporidia was determined.

Research results o f sarcocysts in chukars are depicted in table 4. As it is shown in the table, infection 
by sarcocysts was high for chukars. Males were more prone to infection; thigh muscles were especially 
damaged, but they were absent in cardiac muscles [8,9].

Table 4 -  Research results o f sarcocysts in chukars

Year Studied Infected
% Studied Infected

% Studied Infected
%

Identified In one 
season

S.av S.ab S.av, S.ab

2018 45 4 (9,5) 20 2(10) 10 2 (20) 16 - -

2019 22 2(9,8) 9 2(10,5) 12 1(10,2) 4 1 3

Total 67 6 29 4 22 3 20 1 3

Note: S.av -  Sarcocystis alectorivulpes. 
S.ab -  Sarcocystis alectoributeonis.

Table 5 -  Comparative information of sarcocysts in chukars

Type Definitive host Cyst size 
( Mm )

Size of cyst 
walls 
( Mm )

Value
Merozoits 

( Mm )
Sporocysts 

( Mm )
Sarcocystis

alectorivulpes Fox, Corsac fox 20-560х
530-9750 2.0-2.8 2.1-4.2 х 

9.8-14.0 I,I 
8. 

9
4

 
! 

1
3. 

8 
3

х

Sarcocystis
alectoributeonis Buzzard 52-130х

260-2600 0.5-1.0 1.4-2.1х
7.0-8.4

8.4-10.5х
I1.2-14.7

Conclusions. As a result of the research, two types of sarcocysts Sarcocystis citellivulpes, 
Sarcocystis citellibuteonis were identified. Sarcocystis citellivulpes (5.6%) was more common, its main 
carrier was Canidae (dogs), while Sarcocystis citellibuteonis was seen rarely (0.5%).
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5 types o f sarcocysts were found in house mice. They are Sarcocystis murus, Sarcocystis 
musmustellis, Sarcocystis disperse, Sarcocystis crotali, Sarcocystis murivipera. Definitive hosts are: cat, 
weasel, owl, rattlesnake, and Palestinian viper.

Research results of sarcocysts in chukars are depicted in Table 4. As it is shown in the table, infection 
by sarcocysts was high for chukars. Males were more prone to infection; thigh muscles were especially 
damaged, but they were absent in cardiac muscles. Two types of sarcocysts (Sarcocystis alectorivulpes, 
Sarcocystis alectoributeonis) were found in chukars.

Д. У. Сексенова1, Б. К. Есимов1, З. А. Ибрагимова2

1 Абай атындагы Каз¥ПУ Алматы, Казакстан;
2Алматы университет^ Алматы, Казакстан

КЕЙБ1Р КЕМ1РГ1ШТЕР МЕН ^¥СТАРДАГЫ SARCOCYSTIS

Аннотация. Саркоспоридиоз -  жануарлардыц ж т  елiммен аякталатын созылмалы ауруы. Организм 
саркосцисталармен катты закымдалган уакытта, жануарларда элаздак, азу, улпалардыц гидремиясы 
байкалады. Саркоцисталардыц дамуы булшыкет жасушалары мен улпаларында етедг

Табиги жагдайда жырткыш жануарлар саркоцисталармен закымдалган ауру жануарлардыц етш жеген 
кезде жуктыратыны белгiлi. Саркоцисталар саркоцистин жэне саркоспориоцин деп аталатын улы заттар 
беледi, олар жануарларды 5-20 сагат iшiнде ел1мге душар етедi.

Саркоцисталармен сYткоректiлер, атап айтсак ел1ктер, бугылар, кабандар, кояндар, егеукуйрыктар, 
тышкандар, YЙ жануарлары жэне кустар (жабайы YЙректер) закымданады. Жабайы жануарлардыц 
саркоцистоздарыныц этиологиясында осы паразитгердiц бiрнеше тYрлерi белгш, олар ел1кте (жугкыншак 
булшыкетiнде, тш тамырларында); кабанда (барлык келденец салалы булшыкетгерiнде, кебiнесе диафрагма 
булшыкетiнде, тгщдщ ушында, курсак кабыргаларында, жYрек булшыкетшде); кояндарда (кацканыц барлык 
булшыкетгерiнде); YЙректерде (кацканыц булшыкетгерiнде) кездеседi. Цисталар булшыкетаралык дэнекер 
улпасында орналаскан.

Саркоцисталармен залалданган iрi кара малдыц жэне шошканыц шик1 етiн жегеннен кейiн, дефинитивп 
иесi нэжiстерiмен бiрге спороцисталарды беле бастайды. Адамдар жануарлардыц шик1 саркоцистоздык 
етгерiн пайдаланган кезде, сондай-ак шиш етпен жанаскан жагдайда немесе жеке гигиенаны сактамаган 
кезде, саркоспоридиоз ауруын жуктыруы мYмкiн.

Саркоцистоз кезiнде инкубациялык кезец ете узак уакыт жYредi, жануарлар катгы закымдалган 
жагдайда, ец бiрiншi байкалатын белгiсi -  азу. Жак асты жэне кек1рек аймактарында iсiнулер айкын байка­
лады, жануарлардыц козгалысы нашарлайды, кеп жата беред^ кейбiр жагдайда елiмге экеледi, егерде ауру 
жануарлар саркоспоридиоз ауруымен элаз закымдалган жагдайда, аурудыц клиникалык белгшерш жыл 
бойы тасымалдауы мYмкiн.

Саркоспоридиоз ауруымен елген жануарларда, ец алдымен, азу кезге тYседi. Олардыц ш ш  парен- 
химатозды мYшелерiнде кYрт айкын кершетш езгерiстер байкалмайды, бiрак мYшелерiнiц келемдерiнiц 
кiшiрейгенiн анык байкауга болады. Диафрагмада, курсак белiмiнде, тiлдiц тамырларында, жYрек булшыкет- 
терiнде сопакша келген ак немесе сур косылыстарды, ягни саркоцисталарды керуге болады.

Созылмалы болган жагдайда кептеген саркоцисталармен катар олардыц айналасында эк туздардыц 
шегiндiсi пайда болады жэне сондай-ак кацка булшык етгерiнде айкын гидремия орын алады. 
Саркоцистозды тек жануарлар елгеннен кешн гана аныктай аламыз. Олардыц елекселерш мiндетгi тYPде 
микроскопиялык тYPде зерттеу кажет, катгы закымдалган елекселердi 2 метрлж терендiкте кему керек.

Закымдалган мал етшщ сынамаларынан алынган кеандшерге микроскопиялык зертгеулер жYргiзу 
аркылы диагноз койылады. Саркоцисталардыц булшыкет талшыктарында жэне булшыкетаралык дэнекер 
улпаларында окшауланатынын аныктап кердiк. Саркоцистозбен кYрес жYргiзу шаралары элi де болса оц 
нэтижелерш бермей келедi.

¥сынылып отырган жумыс кейбiр кемiргiштер мен кустардагы Sarcocystis туысы екiлдерiнiц фаунасын, 
даму циклдарын жэне микроморфологиясын зертгеуге арналган. Осы зерттеуге кол жетк1зу Yшiн, усак 
омырткалы жануарлармен эксперимент жYргiзiлдi. Бiздiц жумысымыздыц максаты -  кемiргiштер мен 
кустардыц кейбiр тYрлерiнде саркоспоридиялардыц таралуын аныктау, табылган саркоспоридиялардыц 
морфологиясын, олардыц прш ш к циклын зертгеу.

Зертгеу нэтижелерi кемiргiштер мен кустардыц саркоцистоздарыныц эпизоотологиялык сипатгамасы 
Yшiн пайдаланылуы мумшн. Даму циклы мен накты курылымды зертгеу Sarcocystis туысыныц тYрлерiн 
диагностикалау Yшiн кажет. Зорман, YЙ тышкандары, кекшктер CYткоректiлер мен кустардыц саркоцистоз-
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дарын зерттеу кезвде зертханалык Yлгi репнде алынады. "Паразитология" жэне "Омырткасыздар зооло- 
гиясы" курсын окып YЙрену барысында ультрак^рылымы мен даму циклы бойынша материалдарды 
пайдалануга болады. Осы ж^мыс негiзiнде 5 макала жарык кердi.

ТYЙiн сездер: саркоциста, саркоспоридиоз, фауна, даму циклы, микроморфология, мерозоит, 
дефинитивп иесi, шизогония, гаметогония, спорогония.

Д. У. Сексенова1, Б. К. Есимов1, З. А. Ибрагимова2

1КазНПУ им. Абая, Алматы, Казахстан;
2Алматинский университет, Алматы, Казахстан

SARCOCYSTIS У НЕКОТОРЫХ ГРЫЗУНОВ И ПТИЦ

Аннотация. Саркоспоридиоз является хроническим заболеванием животных, которое часто закан­
чивается летальным исходом. У животных при сильном поражении организма саркоспоридиозом наблю­
дается слабость, истощение и гидремия тканей. Развитие саркоцистов происходит в мышечных клетках и 
тканях.

Известно, что в естественных условиях хищные животные заражаются при употреблении мяса 
животных пораженных саркоцистами. Саркоцисты выделяют ядовитые вещества, саркоцистин и саркоспо- 
риоцин, которые приводят к летальному исходу животных в течение 5-20 часов.

Саркоцистами поражаются косули, олени, кабаны, кролики, крысы, мыши, домашние животные и 
дикие утки. В этиологии саркоцистозов диких животных известны несколько видов этих паразитов, которые 
встречаются у косуль (в мышцах глотки, в корнях языка), у кабана (во всей поперечнополосатой 
мускулатуре, преимущественно в мышцах диафрагмы, кончиках языка, брюшной стенке, и в сердечной 
мышце), у кроликов (во всех скелетных мышцах), у уток (в скелетных мышцах). Цисты расположены в 
межмышечной соединительной ткани.

После приема сырого мяса крупного рогатого скота и свиней, зараженных саркоцистами, дефинитив­
ный хозяин с фекалиями начинает выделять спороцисты. Человек может заразиться саркоспоридиозом при 
употроблении сырого мяса, зараженного саркоцистозом животных, и при не- соблюдении личной гигиены.

При саркоцистозе инкубационный период продолжается очень длительное время, и при сильном 
поражении животные подвергаются истощению. Животные плохо передвигаются, больше находятся в 
состоянии лежа, в подчелюстной и грудной области отмечаются отеки. В некоторых случаях заболевание 
приводит к гибели животного. При слабом поражении больные животные могут переносить клинические 
признаки заболевания в течение года.

При болезни саркоспоридиозом в первую очередь наблюдается истощение организма животных. Во 
всех внутренних паренхиматозных органах резко выраженных изменений не наблюдается, но можно 
заметить уменьшение размеров органов животных. Можно увидеть саркоцисты -  овальные белые или серые 
соединения -  в диафрагме, в брюшной части, в корнях языка и в мышцах сердца.

При хронических состояниях у животных вокруг многочисленных саркоцист образуются отложения 
солей и также наблюдается выраженная гидремия скелетных мышц. Саркоцистоз можно обнаружить только 
после смерти животных. Трупы животных необходимо микроскопически исследовать, сильно поврежденные 
трупы следует погребать на глубину 2 метров.

При проведении микроскопических исследований срезов, приготовленных из проб пораженного мяса 
животных, устанавливается диагноз. Можно увидить, что саркоцисты изолировано находятся в мышечных 
волокнах и межмышечных соединительных тканях. Меры по борьбе с саркоцистозом все еще не дают 
положительных результатов.

Предлагаемая работа предназначена для изучения фауны, циклов развития и микроморфологии предста­
вителей рода Sarcocystis некоторых грызунов и птиц. Для достижения этого исследования был проведен 
эксперимент с мелкими позвоночными животными. Целью нашей работы является выявление 
распространения саркоспоридий в некоторых видах грызунов и птиц, изучение морфологии обнаруженных 
саркоспоридий, их жизненного цикла.

Результаты исследования могут быть использованы для эпизоотологической характеристики 
саркоцистозов грызунов и птиц. Изучение цикла развития и конкретной структуры необходимо для 
диагностики видов рода Sarcocystis. Желтый суслик, домашние мыши, кеклик могут служить лабораторным 
примером при исследовании саркоцистозов млекопитающих и птиц. При изучении курса «Паразитология» и 
«Зоология беспозвоночных» можно использовать материалы по ультраструктуре и циклу развития. На 
основе этой работы опубликовано 5 статей.

Ключевые слова: саркоциста, саркоспоридиоз, фауна, цикл развития, микроморфология, мерозоит, 
дефинитивный хозяин, шизогония, гаметогония, спорогония.
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